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����������– Ljubitelji nekomercialnega
evropskega filma bodo imeli prihod-
njih šest mesecev možnost potešiti la-
koto po posebnih specialitetah. Slo-
venska kinoteka je v sodelovanju s se-
demindvajsetimi evropskimi filmskimi
arhivi namreč pripravila obsežno pol-
letno retrospektivo evropskega filma
Eu ro t e k a . Projekt temelji na Imagovem
(mednarodna federacija direktorjev fo-
tografije) izboru 100 najlepših evrop-
skih filmov, predstavljenih v knjigi Ma -
king pictures – a century of European
Ci n e m a t o g ra p h y . Toliko filmov je, kot je
poudaril vodja programskega oddelka
Slovenske kinoteke Boštjan Jambrek,
težko predstaviti brez kakršnega koli
koncepta, zato so se odločili, da jih
predstavijo v okviru evropske filmske
dediščine. Po Jambrekovih zagotovilih
je sočasnost s slovenskim predsedo-
vanjem Evropski uniji le naključna, a
hkrati priročna. Med idejna načela pro-
jekta sodijo promocija kulturne raz-
novrstnosti in razumevanja različnih
kultur skozi filmski medij, predstavitev
evropske filmske dediščine mlajšemu
občinstvu, poudarjanje medsebojnega
spoštovanja evropske različnosti in
vzpostavljanje medkulturnega dialoga

skozi filmsko zgodovino posamezne
države z evropske celine. Poleg retro-
spektive, ki poteka šest dni v tednu, pri
čemer se na dan odvrti od tri do pet
projekcij, je organiziran tudi spremlje-
valni program, ki zajema projekcije od
tri do pet referenčnih filmov držav
Evropske unije in drugih držav, ki so del
evropskega kulturnega prostora (Nor-
veška, Rusija...). Referenčni filmi so
lahko prvi filmi, ki so nastali na do-
ločenem ozemlju – kot denimo v pri-
meru Malte in Cipra, ki doslej nista
imela prezentne filmske produkcije, le
polamatersko – mednje sodijo še do-
kumentarni filmi, lahko pa gre tudi za
prelomne izdelke, ki pomenijo premik
bodisi v vizualni bodisi v narativni sferi.
Opozoriti velja, da bo kar 80 odstotkov
projekcij kinotečnih premier. Med
spremljevalne dogodke obenem priš-
tevajo evropsko filmsko zgodovino za
študente AGRFT in ločeno za druge
študente, dijake in osnovnošolce, zain-
teresirani pa bodo lahko izbirali med
številnimi seminarji ter predavanji. Po
retrospektivi švedskega filma, ki poteka
v pričujočem tednu in je zaznamovana
z imeni, kot so Ingmar Bergman, Bo
Widerberg in Alf Sjöberg, bo februarja
nastopil pregled italijanske filmske
produkcije, kateri bo posvečena večina
meseca, za njo pa se bodo zvrstile še
bolgarska, švicarska ter norveška ki-
n e m a t o g ra f i j a .
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����������– Na Mali sceni Mestnega gle-
dališča ljubljanskega bodo jutri upri-
zorili predstavo Carmela in Paulino,
variete na fino, ki je v priredbi in režiji
Mareta Bulca nastala po znani drami
Ay, Carmela! španskega dramatika Jo-
seja Sanchisa Sinisterre. Kot potujoča
varietejska umetnika, ki ju med špan-
sko državljansko vojno ujamejo fran-
kistični vojaki in od njiju zahtevajo, da
odigrata predstavo zanje in za njihove
na smrt obsojene ujetnike, če hočeta
ostati živa, bosta nastopila Karin Ko-
mljanec in Gašper Tič.

Kot je povedala direktorica in umet-
niška voditeljica MGL Barbara Hieng
Sa m o b o r , so bili z režiserjem Maretom
Bulcem sprva dogovorjeni za neko dru-
go uprizoritev, in sicer za predstavo
Predsednik sveta po istoimenskem ro-
manu Philipa Rotha, vendar se je nato
izkazalo, da omenjeni pisatelj ne dovoli
gledališkega izvajanja svojih del. »Zato
smo začeli iskati besedilo, ki bi se do-

tikalo podobne teme, torej človekove
osebne svobode v razmerju do mon-
struozne mašinerije oblasti,« je pojas-
nila. Za primerno zamenjavo se je tako
izkazala Sinisterrova igra, ki je režiserju,
kot je pojasnil Bulc, omogočila, da skozi
njo nadaljuje svoje trenutno razisko-
vanje političnega v gledališču. »Bese-
dilo me je že ob prvem branju očaralo
in mi odprlo širok svet obeh junakov, ki
sta ujeta v precej nenavaden položaj,
nemudoma pa mi je odstrlo tudi paleto
uprizoritvenih možnosti,« se spominja
Bulc. Ustvarjalci so se besedila lotili
izrazito avtorsko, skupinsko raziskova-
nje, pa tudi izdatno spreminjanje in
dopisovanje izvirnega besedila pa jih je
privedlo do, kot ocenjujejo sami, za-
nimivih rezultatov. »Lotevali smo se ra-
zličnih vprašanj, ki jih zastavlja delo,
med drugim tistega o razlogih, zaradi
katerih se umetnik upre nareku po-
litike, in pa o načinih, kako lahko to
danes sploh stori,« je dodala drama-
turginja Petra Pogorevc. Ko se Carmela
med neko točko upre nareku frankistov,
ki od obeh umetnikov zahtevajo ide-

ološko-propagandno zaznamovan
nastop, to plača z življenjem – pri če-
mer, meni Pogorevčeva, ne gre toliko za
politično gesto kot za izraz solidarnosti
s ponižanimi republikanskimi ujetniki.

Na podoben način se je tudi režiser
Mare Bulc »uprl« uprizoritvenemu na-
reku, ki izhaja iz samega besedila, in se
skupaj s sodelavci odločil za nekakšno
»razgradnjo« predloge ter njeno pos-
tavitev v drugačno formo, ki jo sam
opisuje kot neobičajno »zlitje« dram-
skega in varietejskega. »Glavna zasluga
za to, da smo lahko predstavo zasnovali
na tak način, gre obema igralcema, saj
sta ta na novo zakoličeni prostor na-
selila s svojimi pevskimi, igralskimi in
plesnimi talenti,« pravi Bulc. »Brez njiju
predstava v tej obliki ne bi bila mo-
goča.« Gašper Tič je poskrbel tudi za
upesnitev dveh prizorov, ki bosta iz-
vedena v obliki songov, sicer pa se igral-
ca v predstavi spoprimeta še s čarov-
niško, klovnovsko in flamenko točko,
izvajanjem zarzuele (operetnega žanra)
in še čim.
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���������� – Predsednika nadzornega
sveta Filmskega sklada (FS) in v.d.
direktorja te ustanove ter direktorja
direktorata za medije na ministrstvu
za kulturo Igorja Prodnika smo pro-
sili, naj komentira zadnji dve zadevi, o
katerih smo poročali v Dnevniku.

	�
����
�����������������
��'���
�
�����+�����&�������������$����
����
�����,
������-��
�������������
��$��������&�����!�����$���'���������
+���������������&�������
��������%���!�&�����������$�������
������!��
������������������������.

������,
������-����$����������

��&�������'%������
�������.
�
�'������������
�����$����������&���
!�����$���'�������������$���'����"������
/0(�+���������������&�������1

Vaša trditev, da se program Filmskega
sklada za leto 2007 še ni začel ures-
ničevati, ne drži. Program se je začel
uresničevati lansko leto, in to že me-
sec dni po tistem, ko sem 8. sep-
tembra 2007 prevzel vodenje FS. Kot
dodatna informacija: Filmski studio
Viba film je do maja povsem zaseden.

Prav tako pa bo do 8. februarja znan in
prepričan sem, da kmalu zatem tudi
potrjen program dela za leto 2008. Že
sedaj pa vam lahko zatrdim, da bo v
programu za leto 2008 najmanj 5
celovečernih filmov, najmanj ena ko-
produkcija in najmanj trije kratki fil-
mi. Tako bo Filmski studio Viba film
do konca leta povsem zaseden, prav
tako pa še vse tja do sredine leta 2009.
Obe koprodukciji, ki ju je sklad so-
financiral leta 2007, sta tik pred do-
končanjem, splošno znano pa je, in
tudi izhaja iz sklenjenih pogodbenih
obveznosti, da so v realizaciji tudi
drugi projekti: Vdih, Osebna prtljaga,
Pre h o d ... Na Filmskem skladu tre-
nutno poteka javni poziv za reali-
zacijo 2008, na podlagi katerega bo
narejen izbor projektov (tako ime-
novani filmski del programa FS) za
leto 2008. Dobitnika nagrad na 10.
Festivalu slovenskega filma Marko
Naberšnik in Miran Zupanič kot re-
žiserja nista udeležena v prijavah na
ta poziv, izjemno sofinanciranje na
podlagi 4. člena splošnih pravil po-
slovanja (SPP) pa je možno le, če so
kumulativno izpolnjeni vsi pogoji po
teh pravilih. Za kakršno koli finan-

ciranje FS je potrebna vloga, ki jo
sklad obravnava – vloge oziroma pro-
jekta Naberšnika ali Zupaniča Filmski
sklad ni prejel. Vaša trditev, da je bilo
sprejeto neko ad hoc »pravilo«, po
katerem je režiser oziroma producent
zmagovalnega filma na festivalu slo-
venskega filma avtomatično upravi-
čen do sredstev FS za projekt v nas-
lednjem letu, ne drži. Vsaka vloga se
namreč obravnava in ovrednoti po-
sebej. Odkar vodim FS, smo se vedno
ravnali v skladu z zakonom in po
pravilih, ki jih narekujejo SPP. Tudi
nadzorni svet FS ni nikoli sprejel kak-
šnega obvezujočega sklepa, s katerim
bi naložil upravi takšno ravnanje, res
pa je, da so v nadzornem svetu po-
tekale razprave, kakšen vpliv in po-
men ima zmaga na Festivalu slo-
venskega filma. Nekoga, ki je na-
grajen, zagotovo ne gre ovirati, ampak
spodbujati v smeri nadaljnjega us-
tvarjanja. To se je dogajalo že prej, ne
smemo pa pozabiti, da je Janez La-
pajne dvakratni nagrajenec festivala
slovenskega filma (Šelestenje, Kratki
stiki).
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Vsebine kazenske ovadbe ne poznam,
razen kolikor se je o njej nakazovalo v
vašem časopisu. Po informacijah
ovadbe ni vložil GIZ, ampak posa-
mezni člani GIZ (po mojih infor-
macijah le trije), predvsem tisti, ki
nimajo izpolnjenih pogodbenih ob-
veznosti do ministrstva za kulturo
in/ali Filmskega sklada ali pa so bile
pravice in obveznosti določene v nas-
protju s predpisi.

Tudi Filmski sklad je proti neka-
terim producentom že pred časom
vložil kazensko ovadbo ali sprožil dru-
ge ustrezne postopke. Kot član mi-
nistrove ekspertne komisije za film in
medije ste bili o nekaterih perečih
zadevah, vezanih na film in medije,
seznanjeni (in poučeni) na zadnji seji
omenjene komisije, ki je bila konec
decembra. Vaša dolžnost je, da kot
novinar, preden napišete članek o
filmskem dogajanju v Sloveniji, preu-
čite zakone, ki v državi veljajo, ali pa si
vsaj preberete splošne pogoje po-
slovanja FS. Tam boste dobili odgovor
na vaše zavajajoče pisanje in trditve.
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